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متعددة  سة)درالإسلامية ا لمتوسطةا ةـسرلمدا في ملكلاا رةمها تعليم تكنولوجية"
 لمتوسطةا ةـسرلمدالمعارف باكونج وا لإسلاميةا لمتوسطةا ةـسرلمدا في قعالموا
جامعة ، لعليات اسارالد، العربيةاللغة اقسم تعليم  ".الأزهار( لإسلاميةا
ف: لمشر، ا 0804 ج أجونج ،تولون سيد ألي رحمة الله لحكوميةالإسلامية ا

  .الأستاذ الدكتور خازن، الماجستير و الدكتور تغوه رضوان، الماجستير

ر تطو، لطباعةاتكنولوجية ر تطوم، لكلارة ا: تكنولوجية تعليم مهايةدشارلإاكلمة 
 لمتكاملة.اتكنولوجية ر تطو، لبصريةالسمعية اتكنولوجية 

لعربية. تطور اللغة رس المعلم لداند ع بهام يقوم أن يلزم لكلارة اتطور تعليم مها
لتكنولوجية الممتعة. تطوير والكفائة والفعالية التعليمية البيئة ء المعلم لإنشاالتعليم يُطبيق ا

لأساسية عن ت المكوناالنظم على امدخل ام ستخدل امن خلام لكلارة افي تعليم مها
لتقييم . والتنفيذ والتطوير والتصميم والتحليل التي تشمل على التعليمية الأنظمة اتصميم 

 لتصميم.التعليم من منطقية ج انتاالتكنولوجية موجهة على امنطقية تطوير 

تكنولوجية ر تطو، ولطباعةاتكنولوجية ر تطويعني كيف  لبحثا مسائل
لمتوسطة اة ـسرلمدابم لكلارة المتكاملة في تعليم مهااتكنولوجية ر تطو، ولبصريةالسمعية ا
 الأزهارلحكومية الإسلامية  المتوسطة اة ـسرلمدوا  ج المعارف باكونلحكومية الإسلامية  ا

تكنولوجية ر تطو، ولطباعةاتكنولوجية ر لبحث فهو لوصف تطوا اهذاف هدأما . وأ
ة ـسرب المدم لكلارة المتكاملة في تعليم مهااتكنولوجية ر تطو، ولبصريةالسمعية ا
لحكومية ا لإسلامية المتوسطة اة ـسرلمدوا  المعارف باكونج لحكومية الإسلامية المتوسطة ا

 . الأزهار



لوصفي. البحث البحث هو ا الكيفي تصميم هذالمدخل البحث هو امدخل  
تحليل ن كاولوثائقية. ، والمتعمقةالمقابلة ، اكةرلملاحظة بالمشات البيانااطريق جمع 

لدتي البحث اخذ نتيجة أئية. فهي طريقة الاستقرالكيفي بالطريقة اللبحث ت لبياناا
نة رمقاف قع دالموايضا بتحليل ما بين وألعامة ت ايانالبالى إلخاصة ت البياناامن أ تبد

 لبحث.المحصولة من كل موقعي النتيجة ا

لإسلامية  المتوسطة اة ـسرلمدالطباعة في اتكنولوجية ر تطو (6) ل أن:لبحث تدانتائج  
لكتب ا  الأزهارلحكومية الإسلامية المتوسطة اة ـسرلمدو ا المعارف باكونج لحكومية ا

لمنهج ا  ( RPP) ،لتعليم اخطة لنتفيذ ،  ( MGMP ) دةلمارس امناقشة مدب لكتااتسمى 
لمعلم تطوير م ايقو ( LKS )ب ،لطلااقة عمل ور  ( Silabus)م ،لكلارة التعليم لمهاا
 لعربيةاملصق و (Flash Card ) لومضيةالبطاقة ل الطباعة من خلاالتكنولوجية ا

(Poster) ( 0صنع من بينير )م لكلارة اليم مهالبصرية في تعالسمعية اتكنولوجية ر تطو
لمتوسطة اة ـسرلمدو ا المعارف باكونج لحكومية الإسلامية  المتوسطة اة ـسربالمد

ت لصواسيلة وعلى ن يتكو، لفيلمأو الفيديو اهو   الأزهارلحكومية الإسلامية ا
ة و لأجهزض البصرية في شكل عرت والصواكبير م لسمعية في شكل نظارة. الصووا

لمتكاملة في اتكنولوجية ر تطو( 3) .لصوتيةت التسجيلال أي المحموت الصوامكبر 
لمتوسطة اة ـسرلمدالمعارف باكونج والإسلامية المتوسطة اة ـسربالمدم لكلارة اتعليم مها

على ن يتكوي لذن ابويربيوف سووئح ميكرالشرض اهو عر الأزهارلإسلامية ا
لتعليم ت، و الصوامكبر ز ولاجهاض اعرب، لحاسو، والبصريةالسمعية اتكنولوجية 

لوسائل ب الحاسواسائل ة وبمسعاعدت لإتّصالات والمعلوماا تكنولوجيةس ساأعلى 
 .دةلمتعدا
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The development of learning to speak Arabic must be done by teachers. 

Learning development is applied by the teacher in order to create an effective and 

interesting learning atmosphere for students. Technology development in teaching 

speaking skills through a systems approach with the basic components of 

educational system design which includes analysis, design, development, 

implementation and evaluation. The technology development area is directed at 

the production of the learning design area. In this case, the author intends to 

conduct research under the title maharah kalam learning technology through multi 

site study research design in MTs Maarif Bakung and MTs Al Azhar. 

The focus of this research is the development of printing technology, the 

development of audio visual technology, the development of integrated 

technology in maharah kalam learning at MTs Ma’arif Bakung dan MTs Al-

Azhar. The purpose of this research is to describe the development of printing 

technology, the development of audio visual technology, the development of 

integrated technology in maharah kalam learning at MTs Ma’arif Bakung dan 

MTs Al-Azhar.  

The approach in this research is qualitative with descriptive research design. 

The method of collecting data uses participant observation, in-depth interviews, 

and documentation. The data analysis in this qualitative research is by inductive 

method, which is the taking of the results of research data from the general public. 

This study also used multi-site analysis with the aim of finding out the results of 

two research locations.  

The results of the research show 1) The development of printing technology 

in maharah kalam learning at MTs Ma’arif Bakung dan MTs Al-Azhar namely 

print technology in the form of MGMP Arabic Language Books in Blitar 



Regency, Student Worksheets (LKS), Syllabus. The development is in the form of 

using Flash Card media and Arabic Language Posters in Maharah Kalam learning 

and evaluation. 2) The development of audio visual technology in maharah kalam 

learning at MTs Ma’arif Bakung dan MTs Al-Azhar namely the development of 

video and film media, which consists of sound and image technology. Sound 

technology in the form of sound ( Speaker ) and sound recording, and image 

technology in the form of projectors. 3) The development of integrated technology 

in maharah kalam learning at MTs Ma’arif Bakung dan MTs Al-Azhar videos 

displayed in Power Point slides are composed of audio visual technology, leptop, 

LCD Projector, loudspeakers. And the development of ICT based learning 

(Information and Communications Technology) with the help of multimedia 

under the control of computers or leptop.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


